

FOIA Marker

This is not a textual record. This FOIA Marker indicates that material has been removed during FOIA processing by George W. Bush Presidential Library staff.

Records Management, White House Office of

Subject Files - FG006-27 (Office of Senior Advisor - Karl Rove)

Stack:	Row:	Sect.:	Shelf:	Pos.:	FRC ID:	Location or Hollinger ID:	NARA Number:	OA Number:
W	11	3	11	2	9704	22567	10786	10728

Folder Title:

508537



Mercedes M. Viana
04/05/2002 08:43:27 AM

*Was this
widely circulated
to Hispanic media? →*

*① Yes, it was reprinted in
La Opinion - largest
spanish daily newspaper*

Director's Mtg.

*② Send to our allies
and to our e-mail list*

*508537
FC006-27*

Record Type: Record

To: See the distribution list at the bottom of this message
cc: scastillo@rnchq.org @ inet, mtucker@rnchq.org @ inet, rfernandez@rnchq.org @ inet, Ruben S. Barrales/WHO/EOP@EOP
Subject: English and Spanish articles: EFE Spanish newswire interview with Judge Gonzales on Miguel Estrada 4/4

White House seeks Hispanic nominee's speedy confirmation
(followed by Spanish version)

Washington, Apr 4 (EFE).- White House Counsel Al Gonzales on attorney Miguel Estrada's "superb qualifications and great professional training" to result in the speedy confirmation of the first Hispanic nominated to the Circuit Court of Appeals for the District of Columbia.

According to Gonzales, President George W. Bush nominated Estrada to the country's second most important court because of his "great talent and abilities." "Estrada's nomination demonstrates the importance the president places on diversity, and he is sending a powerful message to the Hispanic community," Gonzales said in an interview with EFE.

The White House counsel argued that the Senate should give Estrada a "fair hearing" and bring his nomination up for a vote. Estrada, who was nominated in May 2001 amid certain criticism, has not been granted a hearing by the Democratic-controlled Senate, a delay blasted by Republicans. According to Democratic leaders, several Hispanic judges nominated by former President Bill Clinton, including Richard Paez, Jorge Rangel and Enrique Moreno, came up against obstacles and delays when Republicans controlled the Senate. While Paez waited four years for his confirmation hearing, Moreno never received one.

Nonetheless, Gonzales said the Bush administration is not responsible for what happened in the past, adding that now is "the right time" for the Senate to act. Gonzales attributed harsh criticism of Estrada's nomination to "misunderstandings" about his philosophy that judges have a limited role in the government and should simply apply the law, regardless of their personal opinions.

Former Deputy White House Chief of Staff Maria Echaveste, the highest-ranking Hispanic in the Clinton administration, told EFE that Estrada's nomination "was problematic" and that having "a Hispanic face" is not enough to defend the interests of Latinos.

Echaveste described Estrada as a jurist with "very conservative" ties who does not believe in affirmative action or the government's role in defending the rights of minorities and the poor.

However, Gabriela Lemus, policy director for the League of United Latin American Citizens (LULAC), said Estrada, along with the Hispanics nominated by the Clinton administration, have fallen victim to "political games" between Republicans and Democrats.

Lemus noted that LULAC supports Estrada's nomination "because there isn't enough Hispanic representation in the judicial system," adding, "regardless of his ideology," he is qualified to do the job.

Estrada's nomination has also received the backing of the U.S. Hispanic Chamber of Commerce and the Hispanic National Bar Association.

A Honduran immigrant who came to the United States in 1979, Estrada studied law at Harvard University and has argued 15 cases before the Supreme Court as an assistant to the solicitor general. He has also worked with Supreme Court Justice Anthony Kennedy. Estrada, currently practicing law at the offices of Gibson, Dunn & Crutcher, and worked with Theodore B. Olson, acting solicitor general, argued then-Gov. Bush's case before the Supreme Court regarding the 2000 election controversy over Florida ballots. EFE

rl/rv/dc

Casa Blanca pide pronta ratificación de Miguel Estrada

Por Rebeca Logan.

Washington, 4 abr (EFE).- El consejero legal de la Casa Blanca, Al Gonzales, dijo hoy a EFE, que espera que "las excelentes cualidades y alta capacitación profesional" del abogado Miguel Estrada, lleven a una pronta ratificación del primer latino nominado para ser juez en el circuito federal del Distrito de Columbia.

Según Gonzales el "gran talento y las habilidades" de Estrada le merecieron el nombramiento del presidente George W. Bush, a la segunda corte más importante del país, que es vista como la antesala a la Corte Suprema. "El nombramiento de Estrada demuestra la importancia que tiene la diversidad para el presidente y le envía un poderoso mensaje a la comunidad hispana", dijo Gonzales en una entrevista, en la que agregó que Bush estuvo muy impresionado por la historia personal del nominado.

Gonzales agregó que Estrada "comparte la filosofía" judicial del presidente Bush y que el Senado, encargado de ratificar este nombramiento, debe darle una "audiencia justa" y votar a favor o en contra del nominado. Estrada, un inmigrante hondureño que llegó a EEUU en 1979, se doctoró en Leyes en la prestigiosa Universidad de Harvard, presentó 15 casos ante la Corte Suprema en calidad de asistente del procurador general y trabajó con el juez supremo Anthony Kennedy, uno de los más conservadores de este tribunal.

Actualmente, Estrada ejerce como abogado en la firma Gibson, Dunn & Crutcher, y argumentó, junto a Theodore B. Olson, actual procurador general de Estados Unidos, en favor de Bush ante la Corte Suprema, durante la controversia que rodeo el conteo de los votos de Florida en la elección presidencial del año 2000. Estrada, que fue nominado en mayo del año pasado y cuyo nombramiento ha generado críticas, todavía no ha tenido una audiencia en el Senado de mayoría demócrata, hecho criticado por los republicanos y sobre el cual se pronunció el presidente Bush antes de su reciente visita a Latinoamérica.

Los demócratas han señalado que varios jueces latinos, entre ellos Richard Páez, Jorge Rangel y Enrique Moreno, nominados por el ex presidente Bill Clinton, enfrentaron trabas y demoras cuando los republicanos controlaron el Senado. Mientras que Páez esperó cuatro años para su confirmación, Moreno ni siquiera recibió una audiencia. Gonzales reiteró que la administración Bush no es responsable de lo que haya sucedido en el pasado y que ahora es "el momento propicio" para que el Senado actúe.

El consejero presidencial agregó que las críticas a Estrada se deben a "malentendidos acerca de la filosofía" del abogado, quien cree que los jueces tienen un papel limitado dentro del gobierno y que deben simplemente aplicar la ley, sin importar sus opiniones personales.

María Echaveste, ex jefa adjunta de gabinete de la Casa Blanca y la latina con el cargo más alto durante la administración de Clinton, dijo a EFE, que el nombramiento de Estrada "era problemático" y que no bastaba con "tener una cara latina" para defender los intereses de esta comunidad.

Echaveste describió a Estrada como un jurista con alianzas "muy conservadoras", que no cree en

la acción afirmativa ni en el papel del gobierno en defender los derechos de los pobres y las minorías.

Además, señaló que Estrada, quien ha sido descrito como un fiel seguidor de "la letra de la ley", nunca ha sido juez, por lo cual no se sabe qué tipo de fallos emitirá.

Agregó que "le asusta" la posibilidad de tener un juez que piense de forma similar a la mayoría de la actual Corte Suprema, que decidió la semana pasada limitar los derechos laborales de los trabajadores indocumentados.

Según Echaveste, "si queremos tener latinos en las cortes importantes del país, pero queremos alguien que actúe a favor de los hispanos y de la comunidad en general".

Por su parte, la directora de política de La Liga de Ciudadanos Latinoamericanos Unidos (LULAC), Gabriela Lemus, dijo que parecía que Estrada, al igual que los jueces latinos nominados por la administración Clinton, era víctima del "juego político" entre ambos partidos.

Lemus informó que LULAC respalda el nombramiento de Estrada, "porque no hay suficiente representación hispana en el sistema judicial", y agregó que, "sin importar su ideología", se trata de una persona cualificada para asumir este cargo.

Estrada también recibió el respaldo de la Cámara de Comercio Hispana y de la Asociación de Abogados Hispanos de EEUU, mientras que el Consejo Nacional de la Raza y el Fondo Méxicoamericano de Educación y Defensa Legal (MALDEF), no se han pronunciado al respecto.

"Lo más importante es que le den su oportunidad ante el Senado y punto", concluyó Lemus.

EFE

rl/rcf

MWM SIF SHI

SHA WSM

Message Sent To:

Office of Media Affairs
Brett M. Kavanaugh/WHO/EOP@EOP
Anne Womack/WHO/EOP@EOP
Lawrence A. Fleischer/WHO/EOP@EOP
Scott McClellan/WHO/EOP@EOP
Daniel J. Bartlett/WHO/EOP@EOP
Karl C. Rove/WHO/EOP@EOP
Ken Mehlman/WHO/EOP@EOP
Leonard B. Rodriguez/WHO/EOP@EOP
Abel Guerra/WHO/EOP@EOP
Tim Goeglein/WHO/EOP@EOP
Alberto R. Gonzales/WHO/EOP@EOP
Elizabeth N. Camp/WHO/EOP@EOP
mschlapp@georgewbush.com @ inet
Israel Hernandez/WHO/EOP@EOP